

**1684 (XIX). Petition from Mr. Pierre Mandeng
(T/PET.5/476)**

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Pierre Mandeng concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,²⁹

Draws the attention of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that, if new facts are brought to light, the authorities will take further action in the case.

779th meeting,
18 April 1957.

**1685 (XIX). Petition from Mr. Isaac Penda
(T/PET.5/481)**

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Isaac Penda concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,³⁰

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that:

(a) There are two types of assistance available to ex-servicemen: the first is strictly in accordance with the law of 2 November 1945 and concerns the granting of a pension or other benefits only to families of ex-servicemen who have fulfilled certain conditions; the second consists of assistance granted to ex-servicemen and their families, whose requests are examined by the Ex-Servicemen's Office as a matter of equity and not as a strict legal right;

(b) The petitioner's brother did not fulfil the conditions outlined in the law of 2 November 1945 and his family is, therefore, not legally entitled to receive a pension;

(c) The system of relief administered by the Ex-Servicemen's Office is permanently available to his brother's widow, and any request for assistance addressed by her to that office will be examined;

2. *Invites* the petitioner, if he so desires, to state his complaint clearly to the Administering Authority with regard to wage discrimination as between European and African inspectors at the firm Société commerciale de l'Ouest africain.

782nd meeting,
23 April 1957.

**1686 (XIX). Petition from Mr. Simon-Pierre
Ibang Mang (T/PET.5/487)**

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Simon-Pierre Ibang Mang concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,³¹

²⁹ See T/PET.5/476, T/OBS.5/73, T/L.745.

³⁰ See T/PET.5/481, T/OBS.5/73, T/L.747.

³¹ See T/PET.5/487, T/OBS.5/74, T/L.751.

**1684 (XIX). Pétition de M. Pierre Mandeng
(T/PET.5/476)**

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition de M. Pierre Mandeng, concernant le Cameroun sous administration française²⁹,

Appelle l'attention du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que, s'il se présente des éléments nouveaux, les autorités poursuivront l'enquête.

779ème séance,
18 avril 1957.

**1685 (XIX). Pétition de M. Isaac Penda
(T/PET.5/481)**

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition de M. Isaac Penda concernant le Cameroun sous administration française³⁰,

1. *Attire l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur les déclarations de son représentant spécial, d'où il ressort notamment ce qui suit:

a) Deux types de secours sont mis à la disposition des anciens combattants: le premier, qui est strictement conforme à la loi du 2 novembre 1945, prévoit l'attribution d'une pension et autres avantages aux seules familles d'anciens combattants répondant à certaines conditions, le second comprend les secours accordés aux anciens combattants et à leurs familles dont les demandes ont été examinées par l'Office des anciens combattants dans un esprit d'équité, et non d'un point de vue strictement juridique;

b) Le frère du pétitionnaire ne répondait pas aux conditions définies par la loi du 2 novembre 1945 et sa famille n'est donc pas habilitée à recevoir une pension;

c) Le service de secours administré par l'Office des anciens combattants reste à la disposition de la veuve de son frère et toute demande de secours qu'elle adressera à cet office fera l'objet d'un examen.

2. *Suggère* au pétitionnaire d'exposer clairement ses griefs à l'Autorité administrante touchant la discrimination qui existerait, à la Société commerciale de l'Ouest-Africain, entre les salaires des vérificateurs européens et ceux des vérificateurs africains.

782ème séance,
23 avril 1957.

**1686 (XIX). Pétition de M. Simon-Pierre Ibang
Mang (T/PET.5/487)**

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition de M. Pierre-Simon Ibang Mang³¹,

²⁹ Voir T/PET.5/476, T/OBS.5/73, T/L.745.

³⁰ Voir T/PET.5/481, T/OBS.5/73, T/L.747.

³¹ Voir T/PET.5/487, T/OBS.5/74, T/L.751.